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Struktur - rammer & muligheder

Der er masser af snak om struktur i dette 
nummer af V-Nyt. Først og fremmest 
planerne om at sammenlægge kommunens 
3 vælgerforeninger til 1 - det bør give os 
nye muligheder for aktiviteter. Tilsvarende 
er hensigten med kommunalplanen at 

sikre kommunen nogle fornuftige udvik-
lingsmuligheder for de kommende år. 
Planen er p.t. under revision, og da det er et 
særdeles vigtigt stykke papir er det noget vi 
alle bør være opmærksomme på. 

Så er der diskussionen om skolestruk-
turen. Den kan godt sætte mangen en god 
Venstre M/K i et dilemma. På den ene side 
vil vi undgå unødvendige udgifter og om-
kostningerne pr. elev kan i de små skoler 
ligge over gennemsnittet. Omvendt står 
Venste også som en garant for det nære, 
lokale og decentrale samfund.Er der tale om 
et valg mellem pest og kolera ?. Ja - hvis vi 

følger ovennævnte betragtninger. Hvis vi 
derimod vælger at se tingene i en større 
helhed og udover blot  kr pr. skoleelev også 
inddrager den langsigtede påvirkning af 
e jendomspr i se r , soc ia ludgif ter  og 
lønindtægter og dermed skattegrundlag i 
berørte områder, kan vi måske nå frem til et 
resultat, hvor vi både får i pose og sæk ved 
at opretholde "dyre" små skoler. Tilsvarende 
skal vi også huske på at undervisningens 
kvalitet afhænger af mennesker - lærere og 
elever - og ikke af  undervisningsplaner og 
fysiske rammer. jph

V-Nyt udsendes til medlemmer af Ven-
stre vælger foreningen i Purhus. 
Ansvarshavende:
Jens Peter Hansen, Asfergvej 13 
)86 47 90 21
Jens.Peter.Hansen@bigfoot.com

Det nye Venstre i Purhus
- der arbejdes på at sammenlægge kommunens Venstre vælger foreninger
LARS  AASTED, FÅRUP ) 86 45 27 27

Jeg har i sidste V-Nyt skrevet lidt om , 
hvad vi er i gang med, og at den største 
udfordring for mig, var at vi fik samlet de 
tre lokale vælgerforeninger til en stor.Dette 
arbejde er nu færdigt og godkendt af de 
lokale bestyrelser, som har været samlet til 
et fælles møde. 

Derfor er vi nu klar til at indkalde til 
ekstra ordinær generalforsamling d. 12. 
November. Jeg håber at der kommer mange, 
for at være med til at få DET NYE VEN-
STRE I PURHUS godt fra start.

Vi står overfor mange problemer / opgaver 
i Purhus kommune, og det er vores pligt, at 
Venstre skal have så stor indflydelse som 
muligt.
• H v a d gø r v i m e d d e t n y e 

rensningsanlæg.
• Hvad gør vi med vore skoler.

• H v a d gør vi for at få flere 
Virksomheder til kommunen.

• Hvad gør vi med udlicitering i 
Purhus kommune.

Og mange flere spørgsmål. Ja arbejdet er 
stort, og det er altså ikke kun vore 
byrådsmedlemmer, der skal arbejde med 
tingene. Vi må og skal være sparringspartner 
til hinanden. Det er også en del af DET 
NYE VENSTRE I PURHUS, såfremt vi får 
sammenlagt de tre lokal foreninger til en.

Venstre står nu til at blive det største 
parti, og vi skal være med til at markere at 
et stærkt Venstre også findes i Purhus. 
Vores hensigt er jo at Venstre ved næste 
kommunevalg bliver partiet der besætter 
Borgmesterposten. Det har vi muligheden 
for nu, hvor vi bliver en stor familie, og vi 
vil arbejder sammen mod dette mål.

Der siges, at antallet af medlemmer 

alene egentlig ikke er interessant, det er 
medlemmernes interesse for partiet der er 
gældende. Det er også korrekt, men et 
parti med få medlemmer i lokalforeningen, 
får ikke den indflydelse, som vi kunne 
ønske os i partiet. Derfor er det mit håb, at 
vi efter sammenlægningen, kan få lavet 
nogle gode tiltag, således vores medlems 
skare i Purhus kommune bliver en del større, 
for der var jo trods alt 1238 der stemte på 
Venstre ved kommunevalget. Så vi må  
med det nye Venstre i Purhus lave nogle 
udvalg, som vil skabe en masse nye tiltag, 
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og på den måde få et levende og større 
Venstre i Purhus kommune.

Nu skal det ikke forstås således, at det 
der tidligere har været, ikke har været godt 
nok. Det har det absolut. Vi har nogle 

dygtige personer, som har arbejdet meget 
med Venstre, og har brugt, al deres fritid 
samt mange penge selv, for at profilere 
Venstre frem i Purhus kommune.Det jeg 
meget gerne vil være med til, er at vi er 

flere om at profilere Venstre i Purhus.Må vi 
få en god ekstra ordinær generalforsamling, 
og en god start for DET NYE VENSTRE I 
PURHUS.

Velfærd og valgfrihed
- nogle indtryk fra Venstre’s landsmøde 26-27 september
JØRGEN KIRK, HASTRUP  ) 86 47 79 81

Første punkt på dagsorden var valg af for-
 og næstforman. Anders Fogh Rasmussen 
og Lars Lykke Rasmussen blev genvalgt 
uden modkandidater. Til hovedbestyrelsen 
blev genvalgt i Århus lektor Mikael Holt, 
Århus. Regnskabet udviste et overskud på 
ca. 224.000,- kr. Valgene i årets løb har 
tæret hårdt på kassen. Frivillige bidrag er 
reduceret meget, fra ca. 5 mill. til kun ca. 
250.000 kr., efter alle frivillige beløb over 
20.000,- kr. hvor indbetaler nu skal of-
fentliggøres. Kontingentet blev uændret 78,-
 kr. pr. medlem., der er i alt ca. 84.000 
medlemmer.

Første indlæg af Birthe Rønn Horn-
bech: 
• En lov skal være klar, så borgerne 

direkte kan gøre sin retsstilling 
op. 

• Mere politi på gaderne, de fornødne 
midler må stilles til rådighed. 

• Det skal være lettere at gennemføre 
sag mod det offentlige. 

• Myndighederne skal  bevise 
b o r g e r n e s s k y l d . T a b e r 
myndighederne en sag, mod en 
borger, skal alle borgere have 
samme ret.

Indlæg af Ivar Hansen: 
• Gennemgang og nedskæring af 

lov antal Bedre beskyttelse af 
ejendomsretten. 

• Borgerne skal stille større krav til 
det offentlige Faste max. svartider 
på henvendelser.

Formand Anders Fogh Rasmussen.
• Det skal kan betale sig at spare op 

(pensionsordninger med fuld 
fradrag.)

• De grønne afgifter nu (33 mia.) 
skal som lovet tilbage til erhverv 
eller bruges

• til miljøforbedringer. P.t. bruges 
kun ca. 5 mia., resten går i 
statskassen.

• Større valgfrihed inden for alle 
områder.

• Sænkning af skatterne, hjælp til 
opstart af virksomhed.

• Næste år bliver grundloven 150 år 
en opstramning i anledningen.

• EU Snarest afstemning om fælles 
mønten Euroen. Senest år 2002.

• Reform af Iandbrugspolitikken
• Udvidelse af EU.
Tidligere landstræner Ulrik Wilbek 

kom med et oplæg om holdarbejde i politik. 
Mange ting kan sammenlignes - tænk 
fremad - hvad med næste kommune-
valg??.

Dette var i nogle få hovedpunkter det 
der blev taget op på landsmødet, hvor der 
deltog ca. 1.500 personer. Jeg deltog fra 
Purhus for Lars Aasted, som var forhin-
dret.

Det offentlige forbrug skal ned
- budgetforlig efter drøje forhandlinger
 BERNT NIELSEN, GASSUM ) 86 47 81 29

For en enkelt gangs skyld er jeg enig 
med regeringen, da man indgik aftalen 
mellem regering og Kommunernes Lands-
forening. Aftalen indebar at de kommunale 
budgetter ikke måtte stige over 1 pct. 
Aftalen er stort set overholdt af kom-
munerne, som forvalter en meget stor del 
af det offentlige forbrug, men jeg håber 
også regeringen, med hjælp af Venstre, 
får skruet en fornuftigt finanslov sammen 
inden jul.

Foreløbig har man det indtryk, at det 
kun er det private forbrug der skal 
strammes, hvilket bl.a. ses  med  "Pinse-
pakken" og forhøjelse af diverse afgifter ( 
læs skat).

Hvis vi forholder os til vor hjemlige 
kommune Purhus, var det selvfølgelig 
også en hård nød at knække. Da vi fik 
forvaltningernes oplæg, efter frem-
skrivning af stigende vareomkostninger, 
lønninger m. m. og den store tilgang i 
børnetallet (vi har børnepasningsgaranti) 

var der med den nuværende skattepct. et 
"underskud" på budgettet på ca.  500,000 
kr.

Dette "underskud" plus de mange 
ønsker der lå om serviceforbedringer i 
kommunen gjorde at byrådsmedlemmer    
 måtte lægge hovedet i blød, for hvad 
gør man nu ?.

En lang dags budgetseminar blev 
afholdt, hvor meningerne brydes, indgik 
man et forlig om, at skatteprocenten 
skulle fastholdes , men grundskyldspro-
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millen måtte desværre stige fra 6 til 9. Vi 
kunne godt stramme lidt mere i budgettet-
ved at omprioritere nogle ting, men 
resultatet skal ses i lyset af socialdemok-
raterne har flertallet, og vi gjorde hvad vi 
kunne fra borgerlig side for at begrænse 
skattestigningen. Vi kan så glæde os 
over den fine service vi har i kommunen 
og at forliget, som er indgået af alle 15 
byrådsmedlemmer, giver ro og stabilitet i 
arbejdet det næste år.

På ovennævnte seminar blev der også 
en debat om fremtidens skolestruktur i 
kommunen, set i lyset af de krav derstilles 
til den moderne folkeskole, og man 
enedes om udsendelse af et debatoplæg. 
Dette oplæg er nu til diskussion blandt 
borgerne. Mit håb er at  man ser kommu-
nen i en helhed, for alle har den grund-
tanke, at vi skal have et virkeligt godt 
skolevæsen som lever op til tidens og 
fremtidens krav til vore børn.

Vi kan også glæde os over vi har fået 
startet i det nye erhvervsområde ved 
Purhus. Der kræves en stor investering i   
første omgang, som forhåbentlig kommer 
flerfold tilbage igen, med mange ar-
bejdspladser til glæde for os alle i kommu-
nen. Vi har ingen dækningsafgift for 
erhvervslivet, det må virkelig animere til 
udbygning af vores erhvervsområder. 

    

Skolestruktur i Purhus kommune
- et ømtåleligt emne
JETTE IVERSEN, FUSSINGØ

Ved budgetkonferencen i august 
besluttede vi i byrådet at se nærmere på 
den fremtidige skolestruktur i Purhus 
kommune. Der stilles stadig (heldigvis) 
flere krav til undervisningen samtidig 
med at der vil komme flere børn i skolerne 
de næste ar.

Begge dele kræver flere penge. Derfor 
jeg synes det er udmærket, at vi giver os 
tid til at undersøge, om de økonomiske 
r e s s o u r c e r , d e r p . t . b r u g e s på 
skoleområdet, udnyttes bedst muligt.

De spørgsmål, der bl.a. har meldt sig 
hos mig er :

• I 7 kl. får børnene  nye fag som 
forsætter i overbygningen - burde 
7 . k l . så i k k e hø r e t i l i 
overbygningen ?

• Kunne 10.klasses's elever ikke 
få mere ud af at være samlet på 
een skole?

• Ville en fordeling af eleverne på 
Sønderbæk skole til een eller to 
skoler ikke give en bedre 
klassekvotient for de berørte 
klasser?

Jeg kunne f.eks. tænke mig mere EDB, 
nyt undervisningsmateriale, udbygning af 

servicecentre, kursus for lærerne er altid 
påkrævet, så alt i alt er der nok at bruge 
penge på.

Flere ting undersøges nu bl.a. fordeling 
af elever, bygningsfaciliteter, skole-
buskørsel. Nar dette arbejde er tilende-
bragt kan der træffes en beslutning. 

Når jeg skal træffe en beslutning vil 
jeg ligge vægt på, at Purhus kommune 
som helhed får skoler med et højt faglig 
niveau således at de unge forlader 
folkeskolen som dygtige, selvstændige og 
hensynsfulde mennesker.

Nyt fra Teknisk Udvalg
- der sker noget
ANDERS BACH ANDERSEN, NØRBÆK 

Efter de første 9 mdr. som formand 
for T. U. kan jeg konstatere, at vi har 
stor aktivitet i forvaltning og udvalg.I den 
forløbne tid har vi fået vedtaget 3 nye 
lokalplaner:
• For området ved Brugsen i 

Spentrup (udvidelse).
• For erhvervsområde "Purhus", 

og
• For nyt parcelhusområde ved 

Rørsangervej i Bjerregrav (10 
huse). 

Især " Purhus" erhvervsområde er det 
glædeligt vi nu får startet op.

Den første virksomhed "Mølballe 
Limtræ" er godt i gang med at etablere 
sig. Da det er et nyt område, vi her har 
udlagt til erhvervsbebyggelse, er der store 
startudgifter til kloak - vand -  og ve-
janlæg. Derfor har byrådet givet grøn lys 
for at dele af denne byggemodning kan 
lånefinancieres. Dog således at hver 
gang der sælges en grund, skal indtægten 
bruges til afdrag på lånet.

I sidste byrådsperiode blev der truffet 
principbeslutning om en ny slam - og 
spildevandsstruktur i kommunen. For 
tiden er vi i samarbejde med Århus amt 
ved at få udarbejdet en V.V.M. (vurdering 
af virkning på miljøet) redegørelse.

Når den foreligger engang i foråret 
1999, kan der træffes beslutning om 
hvorvidt det nye centralrenseanlæg med 
slambehandling og slamlager til min. 9 
mdr. opbevaring skal ligge ved det 
nuværende i Fårup, eller der skal etableres 
et helt nyt ved Ørrild.
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I perioden 24. juni til 15. september 
har kommunalplanredegørelsen været i 
offentlighedsfase. Der er glædeligvis 
indkommet mange forslag og ideer til den 
fortsatte udvikling af vor kommune. De 
vil nu indgå i det videre arbejde med den 
endelige kommuneplan, der forventes 
færdig så den kan blive fremlagt for 
borgerne (offentlighedsfasen) i perioden 
marts - juni 1999. Et tillæg til kommune-
planen: "Detailhandlens fremtid i Purhus 
kommune" bliver formentlig godkendt til 

fremlæggelse fra midt i okt. frem til 15. 
dec.

Jeg vil appellere til, at man engagerer 
sig i debatten.  Både om kommuneplanen 
men sandelig også om detailhandelens 
fremtid. Vi har kun ca. 20 dagligvarebu-
tikker tilbage i kommunen. 
• Hvorfor er 70 % af den samlede 

handel Purhusborgeren foretager 
sig lagt udenfor kommunen?

• Hvad kan der gøres for at øge 
den lokale handel?

• H v o r s k a l d e r s a t s e s på 
byudvikling, skal der bremses 
op i Spentrup, og speedes op i 
Bjerregavområdet?

• Skal vi i højere grad give 
mulighed for byggeri i de små 
landsbyer?

Disse og mange andre spørgsmål kan 
forhåbentlig give en god debat vinteren 
igennem, også her idet genoplivede V.-
nyt

Annonce                                          Annonce                                                   Annonce

Ekstraordinær generalforsamling i 
Venstre Purhus Øst torsdag d. 12. 
november kl. 19.00 på Purhus Kro. 
Dagsorden:
• Valg af stemmetæller
• Valg af dirrigent
• Orientering fra formanden
• Regnskab
• Nedlægelse af foreningen

Ekstraordinær generalforsamling i 
Venstrevælgerforeningen Nørbæk-
Sønderbæk-Læsten  torsdag d. 12. 
november kl. 19.00 på Purhus Kro. 
Dagsorden:
• Valg af stemmetæller
• Valg af dirrigent
• Orientering fra formanden
• Regnskab
• Nedlæggelse af foreningen

Ekstraordinær generalforsamling i 
Venstrevælgerforeningen Bjerregrav-
Aalum torsdag d. 12. november kl. 
19.00 på Purhus Kro. Dagsorden:
• Valg af stemmetæller
• Valg af dirrigent
• Orientering fra formanden
• Regnskab
• Nedlæggelse af foreningen

Venstre i Purhus Kommune
                              
                                    indkalder til stiftende generalforsamling
                              torsdag d. 12. november kl. 20.00 på Purhus Kro

                        Dagsorden:
                              Sammenlægning af de tre foreninger i kommunen
                              Godkendelse af vedtægter
                              Valg af bestyrelsesmedlemmer og revisorer

Annonce                                       Annonce                                                      Annonce

Har du noget på hjerte, så kom frem 

med det. Send et par linier til V-Nyt eller 
lad mig hjælpe med at stykke noget 
sammen. Lad os da endelig få skabt lidt 
debat og uenighed - så bliver vi nødt til at 

tænke over tingene i stedet for blot at 
gøre som vi plejer. Så kom ud af busken -
 næste V-Nyt kommer på gaden når der 
er stof nok !!.

Din mening er vigtig !!

V - Nyt i Purhus Venstre


